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od Anglosasů jsem se po pádu komunismu 
naučil nové věci o vztazích. Na evangelizaci 
v Třebíči v září 1990 byl členem západního týmu 
Američan s křestním jménem Aron. Když zvěděl, 
že se jmenuju Tomáš, zdravil mě pak „believing 
Thomas“, věřící Tomáš, a zubil se při tom. Bylo 
mi to možná trochu trapné, ale zároveň milé 
a povzbuzující.

Myslet na to, jak druhého povzbudit (poctivě, 
ne mazáním medu kolem huby), mi do té doby 
nebylo vlastní. Chtěl jsem k lidem být otevřený, 
upřímný, poctivý, ale na povzbuzování jsem vět-
šinou nemyslel. Za to, že se to změnilo, děkuji 
vlivu anglosaské, křesťanstvím formované kul-
tury. V pozitivním až asertivním přístupu této 
kultury se ale skrývají i vážná úskalí.

V první půlce 90. let jsem účastnil  Evropské 
modlitební konference v Budapešti. Setkání 
skončilo, a mně a jednomu Američanovi zbylo 
pár hodin do odjezdu. Vracel se do Francie, 
kde působil jako misionář. Šli jsme procház-
kou do Budína, ukázal jsem mu pár památek 
a pěkně jsme si popovídali. Bylo to otevřené sdí-
lení od srdce k srdci o tom, co prožíváme osobně 
i ve svých rodinách – aspoň jsem to tak bral. 
Asi po dvou letech se menší evropské modli-
tební setkání konalo ve Francii, shodou okolností 
ve školicím centru, které tento misionář vedl. 
Na setkání s ním jsem se opravdu těšil. Překva-
pilo mě, že si mě nepamatoval.

Tam jsem to pochopil: Nešlo o jeho  aroganci, 
nýbrž jen o kulturní rozdíl. U Rusa nebo 
u Němce by se nic takového stát nemohlo; ti, 
podobně jako my, snáze vytvářejí hlubší přá-
telství. Nezlobil jsem se na něj. Jen mi došlo, že 
všechny krásné věci, které říkal o svém manžel-
ství a o své rodině, mohly být jen částí pravdy, 
třeba tou menší částí. K tomu, aby se člověk 
 druhému otevřel, potřebuje totiž brát přátelství 
jinak. Proto si už u Anglosasů nevytvářím iluze 
o jejich vztahu k mé osobě na základě hlasitosti 
nebo vstřícnosti jejich projevu. Někdy, ale ne 
moc často, jsem pak překvapen skutečnými pro-
jevy jejich přátelství a upřímnosti.

Taky jsem se naučil, že klást  Angličanovi 
otázku, jestli mi v něčem může pomoci, se 
nemá dělat po česku, tedy zeptat se přímo. 
Nesmím ho totiž dostat do situace, že by musel 
na mou prosbu odpovědět, že ne. Mám přítele 
v  Londýně, u kterého jsem několikrát přespával. 
Kdybych tam zase jel, nemůžu se ho zeptat, jestli 
bych u něho nemohl zase přespat. To by bylo 
neslušné. Je potřeba jen zmínit, že v tu a tu dobu 
budu v Londýně, a nechat na něm, jestli mi pře-
spání nabídne sám. To je něco podobného, jako 
když do cizího obýváku nechodíme v botách, 
nýbrž v ponožkách. To připadá divné zase Ang-
losasům.

Mí angličtí přátelé se po padesáti letech man-
želství rozvedli, a přitom jsem během patnácti 
let, co je znám, nikdy neviděl ani náznak, že 
by bylo něco v nepořádku, a to jsem se s nimi 
viděl skoro každý rok a navštívili mě i v Praze. 
To, že o svých problémech nemluvili, mělo při-
tom jediný důvod: Nechtěli mě zarmucovat. 
To ale z mého pohledu, kvůli mému kulturnímu 
zázemí, není přátelské. Přátelství s Anglosasem 
je pro Čecha prostě oříšek. Sotva nám může být 
útěchou, že se o existenci problému často ani 
nedozvíme.

Česká otevřenost a upřímnost má mezi 
 křesťany své limity, které mohou být dobré, 
ale i špatné. Před pár lety jsem mluvil se svým 

mimopražským dlouhodobě nezaměstnaným 
kamarádem Jardou, který právě odmítl nabídku 
zaměstnání proto, že by ho ta práce nebavila. 
Pověděl jsem mu, že vybírat si zaměstnání je 
dobré, když má člověk několik nabídek, ale když 
je jen jedna, pokládám za správné vzít to, co 
je. Vždyť to přece jde změnit, jakmile se objeví 
něco lepšího. Jarda se stáhl do sebe a začal se 
mi vyhýbat.

Bylo to ode mě necitlivé? Patrně všichni, kdo 
ho znají, si o věci myslí totéž co já, jen mu to 
neřeknou, aby se necítil dotčený. Vím, že si ho 

vážím. To, že jsem mu to otevřeně řekl, bylo pro-
jevem mé úcty k němu. V takové situaci se může 
stát, že kamarád, který má k dotyčnému úctu, 
bude odmítnut.

Otevřenost má své meze i ve střední a vý- 
chod ní Evropě, i když širší než za Kanálem nebo 
za Atlantikem. Upřímnost v určitých věcech je 
hrubostí a dílčí poctivost nemusí být projevem 
úcty ani přátelství.

Většinou budeš potřebovat hledat kompro-
mis. Naším úkolem je pomoci druhým, aby naše 
poselství, náš pohled, naši otevřenost přijali. 
Někdy to bude znamenat, že budeme muset být 
opatrní a že jim sdělíme jen část svých názorů. 
Tu část, kterou jsou schopni přijmout, právě tu, 
která jim (proto) může momentálně pomoct. 
Zároveň platí, že ten, kdo je ochotný slyšet 
i nepříjemné věci, ten, komu to stojí za to, pro-
tože se chce měnit k lepšímu, má velikou výhodu 
a stojí blíž Bohu.

Ve vztahu k řadě lidí si už dávám opravdu 
pozor. Beru vážně to, když cítím, že mou radu, 
nebo dokonce ani můj názor slyšet nechtějí. 
Nejednou jsem také zažil, že jsem vůči někomu 
ztratil svobodu otevřenosti. Radost jsem z toho 
pochopitelně neměl. Nicméně mám pár lidí, spo-
čítal bych je na prstech, kde nám otevřený přá-
telský vztah funguje a kde si to užíváme. (Teď 
když si to po sobě znovu čtu, jsem to spočítal 
a došel jsem k číslu dvanáct, ale možná jsem 
na někoho zapomněl, ano, další, takže třináct, 
a asi víc.) Přátelství miluji. Patří k tomu nejcen-
nějšímu, co mám.

Taky se snažím nastavovat otevřenost ve 
vztazích tam, kde funguji jako vedoucí. Myslím, 
že je to lepší než si stěžovat, když se mi někdo 
vzdaluje. Přátelé se nám mohou uzavírat i tam, 
kde se nejdřív plíživě uzavíráme my.  
Proto buďme v podobných úvahách  
opatrní a zdravě sebekritičtí. Souzení  
je samozřejmě zapovězeno, a to i když 
svůj soud nevyslovujeme.

Milý čtenáři,

Otevřené vztahy? 
Opatrně!

editor ia l
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J e krásné červencové odpoledne, slunce pálí, 
ale v místním evangelickém kostele je pří-
jemný chládek. Píše se rok 1990 a do Ko-

morní Lhotky přijíždí vzácná návštěva, ředitel 
Dětské misie pro Evropu Samuel Doherty. Nejen 
děti s otevřenými ústy naslouchají nadšené zprávě 
evangelia o Ježíši Kristu. V lavici po celou dobu 
sedí nehnutě klučina, kterému bylo před pár dny 
teprve sedm let. Jeho srdce začíná pomalu hořet. 
Chlapec po skončení běží ke své mamince, cítí ob-
rovskou lítost nad vlastním hříchem a povídá jí 
o tom, že by chtěl vydat svůj život Bohu. Pláče ne-
jen to dítě, ale i maminka... 

Podobný zlom zakusil v dětském věku i Jóšiáš. 
V  osmi letech byl ustanoven za  judského krále 
a po osmi letech jeho kralování, když mu bylo16, 
začal jako teenager hledat Boha (2Pa 34,3), což 
bylo něco nepředstavitelného. Jeho dědeček 

Menaše byl totiž jedním z nejhorších králů v ce
lých dějinách Izraele. Stavěl oltáře baalům, zabý
val se věštěním, čarováním, ustanovoval věštce, 
a dokonce zašel tak daleko, že se nebál obětovat 
své syny jako zápalné oběti (2Pa 33,6). A přesto, 
že se v  jistém okamžiku před Bohem pokořil, 
s  národem to nehnulo. Jeho vláda trvala 55 let. 
Jóšiášův otec nesl jméno Amón. Byl stejně špatný 
jako Menaše a  po  dvou letech kralování ho za
vraždili. Takový byl rodinný portrét Jóšiáše – 57 
let modlářství, čarodějnictví, bezbožnosti a  ne
morálnosti. A do toho Jóšiáš jako 16letý teenager 
začíná hledat Boha. 

Po  čtyřech letech tohoto společenství, 
ve  svých 20 letech, začíná Jóšiáš s  duchovní 
očistou svého národa. Je toho tolik, čím si lidé 
Boha nahradili. A  tak strhává oltáře jiných 
bohů, rozbíjí tesané modly. O  šest let později, 
ve 26 letech, začíná s obnovou Božího chrámu 
(2Pa 34,7). Tato ohromná duchovní obnova za
počala u mladíka, který v 16 letech začal hledat 
svého Pána. 

Vždyť je to ještě chlapec...
Tak mě napadá, jak se díváme na mladé lidi 

v  církvi, kterým je 16, 20 nebo 26 let? A  jak 
tato mladá generace pohlíží na  nás? Nakolik 
v nás vidí skutečnou touhu po Bohu? Mladí lidé 
jsou velmi citliví na  autentický život křesťana. 
Do jaké míry dáváme těmto mladým lidem pro
stor podílet se na obnově Božího domu? 

Tyto, ale i mnohé další příběhy nás učí začít 
se dívat na mladé lidi víc a více z Boží perspek
tivy. Nedívat se na  jejich přítomnost, ale vidět 
jednotlivce, generaci, která může přinést Boží 
obnovu. Rozpoznat jejich duchovní obdarování 
a začít je pověřovat konkrétními úkoly i s mož
ností udělat chybu. Předávat štafetu Božího krá
lovství, aby ji mohli zase oni předat dalším.

Davidovi bylo řečeno, ať nebojuje s Goliášem, 
„vždyť je ještě chlapec“ (1S 17,33). Další kluk na
bídl svých pět chlebů a dvě ryby, a Ježíš nakrmil 
několikatisícový zástup. Když Bůh hledá, dívá se 
na srdce, které je cele u něho, nikoliv na datum 
narození (2Pa 16,9).

Před více než rokem jsem dostal obrov
skou výsadu s  několika pastory navštívit církev 
v Jižní Koreji. Bůh zde daroval obrovské probu
zení. Skrze pronásledování a  nesmírné modli
tební hnutí zde křesťanská církev za posledních 
100 let vyrostla z jednoho procenta na téměř 30 
procent obyvatel.

Viděli jsme mnoho inspirativních věcí, ale 
také slyšeli o tom, jak obtížné je předat duchovní 
štafetu nastupující generaci. Od  našeho pobytu 

Lukáš Sztefek

úvodník

Předat štafetu
Vidí v nás mladá generace  
touhu po Bohu?

kr
át
ce

   ¡Církev uprostřed genderového 
chaosu byla hlavním tématem letošního 
Evangelikálního fóra, které proběhlo ve 
dnech 20.–22. února v prostorách CB Pra-
ha 1. Fórum každoročně pořádají Česká 
evangelikální aliance a Evangelikální teo-

logický seminář. Účastní se ho zejména lidé 
ve vedoucích pozicích, kteří se zde inspirují 
a diskutují o závažných otázkách, kterým 
v dnešní době čelíme jako církve 
i jednotlivci. 

Hlavním řečníkem byl americký pro-
fesor psychologie a evangelikální  teolog 
v jedné osobě Mark A. Yarhouse, který 
se problémem sexuální identity dlouho-
době zabývá. Ve svých přednáškách 
na problém homosexuality nahlížel z růz-
ných úhlů pohledu a vybízel k tomu i své 
posluchače. Na příkladech z vlastní pora-
denské praxe a výzkumů ukazoval, jak 
k těmto lidem a jejich rodinám přistupo-
vat a jak jim pastoračně pomáhat. Opako-
vaně zdůraznil, že praktikovanou homo-
sexualitu považuje za hřích, nicméně 
lesbičkám, gayům, bisexuálům i trans-
sexuálům (lidem označovaným zkratkou 
LGBT) je však podle něj potřeba nabízet 

společenství a pomáhat jim přiblížit se 
k Bohu. „Pokud nenajdou rodinu v církvi, 
najdou ji v LGBT komunitě,“  vysvětloval. 
Církev by podle něj měla být místem,  
kde se o sexualitě otevřeně mluví a kde 
se mohou lidé se svými problémy a pocity 
bez obav svěřit.

Tématu se v rámci přednášek, semi-
nářů a diskusí dále věnovali také např. 
Marek Macák, Dan Drápal, Dana Staňková, 
David Floryk nebo Jiří Unger. Plenární refe-
rát Dany Hamplové shrnul výsledky prů-
zkumu ČEA o religiozitě českých evange-
likálních církví. Překvapil například zjiš-
těním, že v CB, výrazněji než u ostatních 
zkoumaných církví, se v různých oblas-
tech začaly projevovat liberální tendence. 
Fórum nabídlo i další témata: probíhaly 
workshopy pro kazatele, vedoucí církví 
a křesťanských organizací, semináře věnu-
jící se politice, vedení mládeže i jiným 
oblastem služby, např. pastoraci. 

 ¡Ocenění baptistického kazatele. 
Václav Čermák byl 27. února in memoriam 
slavnostně vyznamenán cenou Spravedlivý 
mezi národy. Ocenění a titul, jímž Židé 
označují osoby nežidovského původu, které 

během holocaustu přispěly k jejich záchra-
ně, převzala jeho dcera Marie Čermáková 
na Novoměstské radnici v Praze. 

Václav Čermák, který v době Sloven-
ského štátu působil jako kazatel BJB v Kle-
novci, se s přáteli ujal dvou židovských 
rodin. Intenzita domovních prohlídek se 
stupňovala, a proto nakonec odešel s celou 
rodinou a ukrývanými Židy do hor nad Kle-
novcem na horskou chatu svého přítele 
Jána Balciara, kde se všichni ukrývali až do 
konce války.

Slavnostního ceremoniálu se na 
pozvání izraelského velvyslanectví zúčast-
nili i zástupci BJB ČR a SR. „Tyto skutečné 
příběhy v nás vzbuzují otázku: Co bych 
udělal já v takové situaci? Riskoval bych 
vyvraždění své rodiny pro záchranu „cizích“ 
lidí?“ okomentoval událost na svém face-
booku kazatel BJB v Brně Pavel Coufal. Vác-
lav Čermák je 117. občanem bývalého Čes-
koslovenska, kterého izraelský památník 
Jad Vašem tímto titulem uctil. 

 ¡Konference o Izraeli. Pražský vino-
hradský baptistický sbor pořádal ve dnech 
23.–25. 2. konferenci, na které přednášel 
Fredi Winkler, průvodce turistů po Izraeli, 
kde žije přes 40 let. „Sám je původem Švý-
car a také křesťan, o to byl jeho pohled za-
jímavější. Přiblížil nám současné dění v Iz-
raeli a připomněl zdravý přístup ke sta-
rosmluvnímu Božímu lidu, pro který stejně 
jako pro všechny ostatní platí, že každý 
může být zachráněn od věčného zatracení 

a mít věčný život jedině vírou v Ježíše jako 
Pána a Zachránce,“ uvedl organizátor akce 
a kazatel BJB Praha 3 Erik Poloha. „Pro mě 
osobně byl nový např. poznatek, že Třetí 
chrám lze chápat jako církev, nikoliv jako 
kamennou budovu.“

Akce se zúčastnilo cca 120 lidí z celé ČR 
i z různých denominací. Winkler křesťany 
vybízel k modlitbám za Židy, ale i Araby 
a Palestince a také k tomu, aby za Izrae-
lem stáli slovem i skutky. Všechny převraty 
v arabském světě, které se v poslední době 
dějí, jsou podle něj zjevnou přípravou pro 
biblické události poslední doby.

 ¡Nová Paka: nová budova  školy. 
Sbor JB v Nové Pace loni dokončil  budovu 
školy Brána. „Onu pustnoucí ,hrnčírnu‘ 
jsme objevili již v roce 2007 a  podepsali 
předkupní smlouvu s platbou zálohy ve 
 víře, že se Bůh postará, abychom vše zapla-
tili. Ještě tu zimu jsme začali s přípravami 
na stavbu,“ uvedl správce sboru a zástupce 
zřizovatele školy Bohdan Čančík. Díky růz-
ným darům projekt uskutečnili bez  žádostí 
o dotace. Kapacitu mateřské školy se po-
dařilo navýšit na 35 dětí a základní školy 
na 180 žáků.

Ludmila Hallerová a Fredi Winkler 


